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پلاسماى ايرانى 
پلاسمايى سالم تر

 سيد رضا صفايى 
فوق تخصص خون و سرطان بالينى 

داروهاى مشتق از پلاسما هرنقطه 
جهان كه توليد شود، بايد استانداردهاى 
جهانى در آن رعايت شود. در صورت 
خطرى  ايمنى،  نكات  اين  رعايت 
مصرف كنندگان را تهديد نمى كند. اگر 
اين استانداردها توسط كشورهاى توليد 
كننده از نظر ويروس ها رعايت شود، 
ديگر نبايد نگران بود تا بيماران به دنبال 
استفاده از پلاسما و فراورده هاى خونى 
فردى به بيمارى مهلكى همچون ايدز 

و هپاتيت مبتلا شوند. 
خوشبختانه اين استانداردها توسط 
رسميت  به  داروسازى  كمپانى هاى 
شناخته شده و تمام اين داروها بايد 
از نظر كيفى مورد تاييد قرار بگيرند 
تا قابليت عرضه در بازار داشته باشند. 
قبل از ورود اين داروها بايد حساسيت 
زيادى براى رعايت استانداردها اعمال 
شود در غير اينصورت هر لحظه امكان 
دارد كه فرد از طريق پلاسماى بيگانه به 

يك بيمارى خاص مبتلا شود. 
از  تبعيت  به  هم  ما  كشور 
استانداردهاى جهانى اين نكات ايمنى 
را رعايت مى كند به گونه اى كه مى توان 
اطمينان داشت كه پلاسما و فراورده هاى 
خونى هيچ بيمارى را منتقل نمى كند. 
در مدت زمانى نه چندان دور، تزريق 
ابتلاى  باعث  آلوده  خون  كيسه هاى 
بسيارى از بيماران به ايدز شد. اين فاجعه 
به اين دليل رخ داد كه استانداردهاى 
آن  در  بود.  نكرده  پيدا  ارتقا  جهانى 
كه  نمى كرد  تصور  فردى  هيچ  زمان 
ايدز توسط خون به فرد ديگرى منتقل 
شود. اين رويه بعد از گذشت مدت 
پرونده  مورد  در  شد.  اصلاح  زمانى 
خون هاى آلوده كه عده زيادى را مبتلا 
كرد، بايد گفت كه قصد و غرضى در 
كار نبوده است. هرچند اگر ابتلا به اين 
بيمارى توسط شركت توليد كننده، به 
صورت ناخواسته صورت بگيرد بايد 
بعد  كنند.  دريافت  غرامت  افراد  اين 
از آن تجربه تلخ و ابتلاى تعدادى از 
اعمال  بيشترى  بيماران، سخت گيرى 
به  ابتلا  احتمال  دليل  همين  به  شد. 
بيمارى توسط تزريق داروهاى مشتق 
از پلاسما نزديك به صفر است. مرور 
حوادث گذشته، سازمان هاى موجود 
كشور را بر آن داشت تا در زمينه توليد 
داروى مشتق از پلاسما به خودكفايى 

برسند.
 به همين دليل جمع آورى پلاسما در 
دستور كار قرار گرفت و تعداد زيادى 
مركز در اين زمينه فعاليت كردند، كما 
نياز  مورد  داروهاى  از  قسمتى  اينكه 
از پلاسماى ايرانى تهيه مى شود. اگر 
كارخانه اى در داخل كشور احداث شود 
موجب مى شود تا ايران نياز نداشته باشد 
اروپايى  به يك كشور  را  كه پلاسما 
بفرستند تا فرآورى شود تا از آن دارو 

تهيه شود. 
اهدا كنندگان ايرانى از خون سالم ترى 
برخوردارند و بهتر است تا داروى مشتق 
از پلاسما از پلاسماى ايرانى تهيه شود.

بايد استانداردهاى  در مراحل توليد  
جهانى را در جمع آورى پلاسما مدنظر 
قرار داد هرچند ايران وضعيت بسيار 
خوبى در رعايت استانداردهاى جهانى 

پيدا كرده است.
مى تواند  كارخانه  يك  راه اندازى   
شرايطى را فراهم كند تا ارز كمترى 
از كشور خارج شود و كشور در زمينه 
توليد اين داروها خودكفا شود. آلبومين 
كه  مى گيرد  قرار  داروهايى  دسته  در 
كشور  داخل  در  گسترده  به صورت 
استفاده مى شود. به همين دليل صنعت 
داروسازى بايد راه اندازى اين كارخانه 
را جز اولويت هاى مهم خود قرار دهد. 
در چنين شرايطى، نياز داخلى مرتفع 
اعمال  همچون  موضوعاتى  و  شده 
بيماران  ديگر  مشكلات  و  تحريم ها 
نيازمند دريافت داروى مشتق از پلاسما 

را تحت فشار قرار نمى دهد.
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رويكرد سازمان انتقال خون همواره اهداى دواطلبانه بوده است، به همين 
دليل شنيدن اخبارى همچون دادن پول براى اهداى پلاسما تعجب بسيارى را 
برانگيخت. همين موجب شد تا على اكبر پور فتح االله مدير عامل سازمان انتقال 
خون واكنش نشان داده و در مصاحبه خود با سپيد بر اين مسئله تاكيد كند كه 
بحث خريد و فروش كذب است، چون فقط به اين افراد پول رفت و آمد داده 
مى شود. البته پور فتح االله تاكيد دارد كه اين كار به اين دليل انجام مى شود تا تمام 
داروهاى مشتق از پلاسما از پلاسماى ايرانى ساخته شوند تا مصرف كننده ايرانى 

با اطمينان خاطر از اين داروها استفاده كند. مصاحبه پور فتح االله با سپيد به نكات 
ديگرى هم اشاره مى كند كه در ذيل مى خوانيد. 

مجازى  فضاى  در  پلاسما  فروش  و  خريد  بر  مبنى  اخبارى  اخيرا   
منتشرشده است. اين موضوع را تاييد مى كنيد؟ به هرحال تا پيش از اين 
اهداى داوطلبانه خون و فراورده هاى خونى توسط افراد ملاك قرار  گرفته 

بود؟ چه اتفاقى افتاد كه اين سياست در پيش گرفته شد؟
من نمى دانم كه منبع خبر شما كجا است؟ هيچ.وقت بحث خريد و فروش 
اين سازمان بحث اهداى  پلاسماى خون از سوى من مطرح نشده است. در 
خون و پلاسما كاملا داوطلبانه بوده و نمى توان مبنا را خريد و فروش قرار داد، 
كما اينكه مقررات بين المللى برداوطلبانه بودن اهداى خون وفرآورده هاى خونى  

تاكيد مى كند. 
 اهداى پلاسما كه سابقه زيادى ندارد؟

موضوع جمع آورى پلاسما متعلق به اين دوره نبوده و سابقه 13 ساله در ايران 
دارد. پس از اينكه در سال 1380 شمسى بحث پريون ها مطرح شد. موضوع توليد 
پلاسما به منظور تهيه داروهاى مشتق از آن در دستور كار قرار گرفت. پريون ها 

قطعات پروتئينى هستند كه بيمارى زا بوده و از فردى به فردى منتقل مى شود. 
همچنان كه پريون ها در انگلستان مشكلاتى را ايجاد كرد و موجب نگرانى شد. 
بعد از پريون ها اين بحث مطرح شد كه جابه جايى داروهاى مشتق از پلاسما از 
كشورى به كشور ديگر مى تواند، بيمارى هاى نوظهور و نوپديد را به همراه بياورد. 
به ويژه آنكه اطلاعى از روش ويروس زدايى و از بين بردن پريون ها در دست 
نبود. مجموعه اين عوامل موجب شد تا استراتژى حاكم در همه دنيا به ويژه در 
كشورهاى صنعتى و پيشرفته اين باشد كه داروهاى مشتق از پلاسما با پلاسماى 
همان كشور توليد شود. به خاطر همين در كشورهاى اروپايى و آمريكايى اجازه 

نمى دهند كه داروى مشتق از پلاسما واردكشورشان شود. 
 چه عواملى موجب شد تا ساخت داروى مشتق از پلاسما از پلاسماى 

ايرانى در دستور كار قرار بگيرد؟ 
سال 1380 بدنبال بحث پريون ها سازمان غذا و دارو مصوبه اى داشت كه بنا 
بر آن قرار شد، براى پيشگيرى از پريون ها و خطر بيمارى هاى نوظهور ساخت 
داروهاى مشتق از پلاسما با پلاسماى توليد داخل در اولويت قرار بگيرد. مقرر شد 
كه اين برنامه ظرف 4-3 سال عملياتى شود، بر همين اساس از سال 80 مجوزى 

گفت وگو

مدير عامل سازمان انتقال خون اخبار خريد و فروش پلاسما 
را تكذيب كرد 

فقط پول رفت و آمد داده مى شود 

حركت لنگ لنگان توليد دارو از مشتقات پلاسما  

بشكه هاى خام پلاسما در انتظار فرآورى آلمانى 

 معصومه ستوده 

تاكيد بيش از حد بر روى توليد پلاسما از آن 
جهت صورت مى گيرد كه خطر انتقال بيمارى 
از كشورهاى ديگر به صفر برسد. صديقه امينى 
انتقال  معاون تضمين و كنترل كيفيت سازمان 
خون در اين مورد نظرات خود را مطرح كرده 

كه مى خوانيد. 

 چرا سازمان انتقال خون بر روى ساخت 
پلاسماى  طريق  از  پلاسما  از  مشتق  داروى 

ايرانى تاكيد دارد؟
هر كشورى به دليل بيمارانى كه دارد نياز به 
را  داروها  اين  دارد.  پلاسما  از  مشتق  داروهاى 
مى تواند از پلاسماى مردم خود تهيه كند يا اينكه 
از پلاسماى مردم ساير كشورها تهيه كند. اگر اين 
دارو از پلاسماى مردم كشور خودمان تهيه شود، در 
واقع احتمال انتقال بيمارى ساير كشورها به داخل 
كشور كم شده و مى توان جلوى آن را گرفت. اين 
مهم ترين فلسفه توليد دارو از پلاسماى داخلى است. 
زمانى كه دارو از پلاسماى داخل تهيه مى شود، حتى 
اگر شرايطى ايجاد شود كه به ما پلاسما ندهند و 
تحريم سخت گيرانه اعمال شود، بازهم مى توان از 
پلاسماى داخل دارو تهيه كردو به اين ترتيب نياز 
داخلى را برطرف كرد. اگر دارويى درجهان كم شود. 
كشورهايى كه از وضعيت مالى بهترى برخوردارند آن 
دارو را براى خود برداشته و كشورهايى با وضعيت 
مالى بدتر، كمتر دارو بدست مى آورند. به هرحال 
يك سرى منابع محدود در جهان وجود داشته و 
متقاضيان بسيارزياد هستند به همين دليل اين كشور 
منابع محدود را در اختيار گرفته و دليلى وجود ندارد 
كه اين منابع محدود به ساير متقاضيان داده شود. نكته 
ديگر اين است كه ازنظراقتصادى بسيار مقرون به 
صرفه است كه هر كشورى داروى مورد نياز خود 
را از پلاسماى داخلى تهيه كند. همه اين عوامل 
موجب شده كه توليد داروى مشتق از پلاسما از 
پلاسماى توليد داخل به عنوان منطقى ترين راهكار 
در پيش گرفته شود تا بيشتر داروها از پلاسماى 
داخلى خوشبختانه اين روند بسيار مفيد و موثر 
بوده وكشور ما در اين زمينه موفقيت هاى بزرگى 

بدست آورده است. 
به  نسبت  داخل  توليد  پلاسماى  هزينه   

پلاسماى وارداتى مقرون به صرفه است؟ 
به طور قاطع مى توان گفت كه بين پلاسماى توليد 
داخل با پلاسماى توليد كشورهاى ديگر كه ما خريدارى 

مى كنيم، تفاوت چشمگيرى وجود دارد. 
 اين تفاوت هزينه چقدر است؟

تا مشخص شود كه وزارت  ماند  منتظر  بايد 
متولى  عنوان  به  دارو  و  غذا  وسازمان  بهداشت 
قيمت گذارى، مى خواهد چه قيمتى را براى پلاسماى 
توليد داخل انتخاب كند. سازمان غذا و دارو همواره 
بر اين نكته تاكيد كرده است كه تفاوت چشم گيرى 
بين قيمت پلاسماى توليد داخل و پلاسماى توليد 

خارج وجود دارد. 
 حالا اين تفاوت چه تاثيرى مى تواند بر 

روى قيمت دارو داشته باشد؟  
داروهاى مشتق از پلاسماى توليد داخل بدنبال 
و  پايين تر  قيمت  قيمت گذارى  و  تعرفه گذارى 
ارزان ترى پيدا مى كنند. در نتيجه فروشندگان خارجى 
ايران با كمبود  داروهاى كمياب يا داروهايى كه 
آن مواجه است،ناچار مى شوند تا قيمت خود را 
پايين بياورند. در اين شرايط امكان مقايسه به وجود 
مى آيد. خريدار ايرانى اين نكته را مورد توجه قرار 
مى دهد كه اين ويال دارو ازپلاسماى توليد داخل 
200 هزار تومان مى شود، وقتى فروشنده خارجى 
از اين قيمت مطلع مى شود در نتيجه درمى يابد كه 
ايران مشترى محصولش نخواهد شد، به همين دليل 
هزينه را كاهش مى دهد. به عبارت ديگر اين هزينه ها 
كاهش يافته و به قولى تعديل مى شوند. اين روش 
راهكارى است تا قيمت دارو را بتوان كنترل و از 

افزايش قيمت ها جلوگيرى كرد. 
 حالا مردم از دادن پلاسماى خون استقبال 

مى كنند؟
ما  پلاسماى  عمده  خون  انتقال  سازمان  در 
پلاسمايى است كه اهداكنندگان عزيز ما با مراجعه 
به مراكز خون كامل خود را اهدا مى كنند. اين خون 
كامل به صورت گلبول قرمز، پلاكت، پلاسما جدا 
شده ودر اختيار بيماران قرار مى گيرد. اگر بيماران 
بيمارستان پلاسما نياز نداشته باشند، اين پلاسما فرايند 
تبديل شدن به دارو را طى مى كند. اين پلاسمايى 

كه فرستاده مى شود، پلاسمايى است كه مورد نياز 
بيمار نيست، اما بيمار ما به داروى مشتق از آن نياز 
دارد. به همين دليل اين جمله بارها توسط سازمان 
انتقال خون اعلام شده است كه يك واحد خونى 
حداقل تبديل به سه محصول شده و جان سه بيمار 
را نجات مى دهد. به عبارت ديگر پلاسماى حاصل 
شده از خون كاملى بدست مى آيد كه مردم اهدا 
كرده اند. بسيارى از مردم براى اهدا آموزه هاى دينى 
را مدنظر قرار مى دهند. نتيجه اين رويكرد اين است 
كه ما اهداكنندگان بسيار خوبى داريم كه هر زمانى 
كه سازمان به آنها نياز دارد، بلافاصله با مراجعه به 
مراكز، خون خود را بدون هيچ چشمداشتى اهدا 
مى كنند. اهدا كنندگان با اين كار به سازمان انتقال 

خون و بيماران منت مى گذارند. 
 تبليغاتى كه براى اهداى پلاسما و پلاكت 
صورت مى گيرد و اغلب مراكز اين كار را انجام 

مى كنند اين به چه صورت است؟
اين موضوع مربوط به سازمان انتقال خون نيست، 
بر اساس  بلكه مربوط به چند مركزى است كه 
مجوز دولت و آيين نامه هاى وزارت بهداشت تاسيس 
شده اند. اين مراكز ارتباط كار با سازمان انتقال خون 
ندارند. انتقال خون حكم نظارتى بر اين مراكز را بنا 
بر قانون بر عهده دارد. اما اين مراكز بخشى از سازمان 
انتقال خون محسوب نمى  شود. اين مراكز بخش 
خصوصى هستند كه در حال جمع آورى پلاسما 
هستند. اين مراكز كمك مى كنند كه داروهاى مشتق 

از پلاسما از پلاسماى ايرانى تهيه شود. 
 شركت هاى داروسازى از خريد پلاسماى 

ايرانى استقبال مى كنند؟
سازمان انتقال خون به عنوان فروش عمل نمى  كند. 
سازمان انتقال خون بخشى از هزينه فرآورى را از اين 
شركت ها گرفته و زمانى كه اين پلاسما تبديل به دارو 
مى شود، به هيچ كشور ديگرى نمى تواندصادركند. 

همه داروها بايد در داخل فروخته شود. 
مشابه  محصولات  به  نسبت  آن  قيمت   

داخلى چطور است؟
اين دارو چون از پلاسماى توليد داخل ساخته 

مى  شود، قيمت آن بسيار ارزان تر است. 
يك بار من با دكتر پور فتح االله مدير عامل 
سازمان انتقال خون صحبت كردم، ايشان بر اين 

باور بودند كه بايد روند فراورى پلاسما تغيير 
كند شما در اين مورد چه ارزيابى داريد؟

اين پلاسماها زمانى كه توسط سازمان انتقال خون 
و مراكز خصوصى جمع آورى مى شود به هيچ عنوان 
نمى توان آن را در داخل كشور تبديل به دارو كرد. 
متاسفانه اين امكان در داخل كشور وجود ندارد. 
بايد به شركت هاى  پلاسماهاى جمع آورى شده 

معتبر دنيا فرستاده شود. 
 پلاسماى جمع شده را به كدام كشورها 

مى فرستيد؟
شده  جمع آورى  پلاسماهاى  حاضر  حال  در 
عمدتا به كشور آلمان فرستاده مى شود. قسمتى از 

اين كارخانه، در سوئيس قرار دارد. 
 نظارت كافى بر روى اين شركت ها انجام 

مى شود؟
قرار  شديد  نظارت  تحت  اين شركت ها  بله. 
دارند، چون نگران حفظ اعتبار برندهاشون هستند، 
به همين دليل استانداردهاى موجود را به شدت رعايت 
مى كنند. اين پلاسماها در داخل آن كشورها تبديل به 

دارو شده و به ايران بازگردانده مى شوند. 
 امكان انجام اين كار در داخل ايران وجود 

ندارد؟
سال ها است كه تلاش مى شود كه كارخانه توليد 
كننده در داخل ايران احداث شود. اگر اين كار انجام 
شود خيلى بهتر است، چون داروى مشتق از پلاسما 

در داخل ايران توليد مى شود. 
پلاسماى  بتوان  كه  ندارد  امكان  يعنى   

توليدى را در داخل كشور فراورى كرد؟
در ايران امكان فراورى پلاسما به محصولات ديگر 
وجود دارد.البته نمى توان پلاسما را به محصولات 
ديگرى همچون ايمونوگلبولين وريدى و آلبومين 
و فاكتورهاى انعقادى در ايران تبديل كرد، چون 

كارخانه آن وجود ندارد. 
به  را  پلاسما  كه  فرايند  اين  كردن  طى   
كشور ديگرى بفرستد، خيلى گرانتر براى ايران 

تمام مى شود؟ اينطور نيست؟
اگر كارخانه در ايران احداث شود، اين هزينه 
بسيار كمتر مى شود. نمى توان با قاطعيت گفت كه 
هزينه ها بسيار كمتر مى شود. به هرحال راه اندازى 
كارخانه هزينه هاى زيادى را تحميل مى كند. به 

همين دليل محصول در ابتداى كار خيلى ارزان 
نمى شود. امكان دارد كه فعاليت اين كارخانه در 
طولانى مدت قيمت را منطقى تر كند. نكته بعدى 
اين است كه در صورت بالا رفتن حجم توليد 
دارو در اين كارخانه ها قيمت پايين مى آيد. اگر 
حجم توليد زياد نباشد، نمى توان انتظار داشت كه 
قيمت كاهش يابد. در چنين شرايطى محصولات 

به سوددهى مى رسند.
 اگر قرار باشد كه در دراز مدت راه اندازى 
كارخانه ها به سوددهى برسند، پس چرا اصولا 

بايد از راه اندازى اين كارخانه استقبال كرد؟
با راه اندازى اين كارخانه استقلال عمل ما حفظ 
مى شود. به هرحال بسيارى از نيروهاى جوان و 
تحصيل كرده به كار گرفته مى شوند. از طرف ديگر 
اختيار كار به دست خودمان است. كشور مرتب 
نبايد دل نگران اين باشد كه دارو در راه گير كرده 
است يا اينكه در نوبت خط توليد قرار دارد. اين 
نگرانى ها خيلى كمتر مى شود. اقداماتى از اين دست 
هم دستاورد بسيار بزرگى است. به هرحال ايران 
توانسته است پلاسمايى را توليد كند كه صلاحيت 
در خط توليد قرار گرفتن طبق قوانين بين المللى را 
داشته باشد. به هرحال آنقدر كيفيت ما ارتقا يافته 
كه محصولات ايران تاييد شده است.  موافقت اين 
كارخانه ها براى قبول پلاسماى جمع آورى شده 
ايران، نشان مى دهد كه ايران در اين زمينه بسيار 
موفق بوده است. مزيت اين كار اين است كه خيال 
ما راحت است كه ماده خام با بالاترين استاندارد 
موجود توليد مى شود. اگر كارخانه اى در داخل ايران 

ساخته شود اين مشكلات حل مى شود. 
 براى راه اندازى كارخانه شرايطى فراهم 

شده است؟
بله به اين منظور با بخش خصوصى رايزنى 
شده است تا كارخانه احداث شود. اگر قرارشود كه 
داروى مشتق از پلاسما ساخته شود و كشور در اين 
حوزه خودكفا شود. بهتر است كه اهداكنندگان عزيز 
بيشتر به ما سر بزنند. به هرحال انواع مدل هاى اهدا 
وجود دارد تا انشاالله ايران به سرعت به خودكفايى 
برسد. خودكفايى زمان بيشترى مى طلبد و از سوى 
ديگر كارخانه هاى توليدى با كيفيت بالا بايد فعاليت 

كنند.

گرفتن  همچون  اخبارى  انتشار 
بيمارى ايدز از خون تزريقى آنچنان 
بذر نگرانى را در دل مردم كاشت كه 
بسيارى از مردم از تزريق خون نگران 
مى شوند. همين موضوع  شرايطى را 
فراهم كرد تا اخبار خريد و فروش 
يافته  پلاسماى خون زود گسترش 
و دهان به دهان بچرخد. موضوعى 
كه از همان ابتدا با تكذيب پور فتح 
االله مدير عامل سازمان انتقال خون 
مواجه شد. مدير عامل سازمان انتقال 
خون اين سخنان را نادرست دانست 
به  كه  كرد  اعلام  حال  عين  در  و 
متوالى  كه صورت  افراد  از  برخى 
خون مى دهند، هزينه رفت و آمد داده 
مى شود. انتشار اين شايعه موجب شد 
تا موجى از نگرانى در سطح جامعه 
به وجود بيايد. همين موجب شد تا 
پرونده اى به اين موضوع اختصاص 

پيدا كند كه در ذيل مى خوانيد.


